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A Kis karácsony sétány idén is ünnepi díszbe öltözött
A Kossuth teret december 7-én délelõtt az óvodások

zsivaja és vidámsága töltötte be. Ahogy a korábbi évek-
ben, idén sem maradhatott el a Kis karácsony sétány 20
fenyõfájának ünnepi díszbe öltöztetése. A kicsik nagy
lelkesedéssel láttak neki a hálás feladathoz a város szí-
vében. A fák a NYÍRVV munkatársainak jóvoltából fény-
füzéreket is kaptak.

Az ünnepi készülõdés varázslatos pillanatait éli meg
Nyíregyháza, ahol a város karácsonyi hangulatának meg-
teremtéséhez az óvodások is csatlakoztak. A fenyõfák
öltöztetésében mind a „négy égtáj” óvodásai részt vet-
tek, akik napok óta kézzel készítették a dekorációt, né-
melyeket egészen egyedi technikával. – A gyerekek fá-
ból, szalmából, tobozból gyártottak díszeket. Igyekez-
tünk természetes anyagokat felhasználni. Az óvodánk-
ban integrált, népi játékos program mûködik, ezért na-
gyon fontosnak tartjuk, hogy ez a kézmûves munkában is
megvalósuljon – nyilatkozta Csura Imréné, az Eszterlánc
Északi Óvoda, Kerekerdõ Tagintézmény intézményveze-
tõje.

A Bujtosi Városligetbe kerülnek

Dr. Ulrich Attila alpolgármester örömmel csatlakozott
a kis csoportokhoz, hogy együtt varázsoljanak ünnepi
hangulatot a város központjában. Az önkormányzat ha-
gyománya, amellett, hogy örömöt és vidámságot csem-
pész a még dolgos hétköznapokba, környezetvédelmi
szempontból sem elhanyagolható. – Nyíregyházán már
hagyomány, hogy a Kossuth téren az óvodások is díszíte-
nek. A fák ünnepek után a Bujtosi Városligetbe kerülnek,
ott alakítottunk ki egy olyan területet, ahol tûlevelûek
vannak, így remélhetõleg megmaradnak az utókornak,
és a gyerekeknek késõbb is örömet okoznak – fejtette ki
véleményét dr. Ulrich Attila.

Hosszú távú célt szolgál

A városi zöldfelületek kibõvítése nemcsak a környe-
zetvédelmi célokat szolgálja, hanem emlékeztet bennün-
ket arra, hogy a kis dolgoknak is lehet nagy hatása a

városi szépség és az összetartozás terén. Már a város kö-
zössége is élvezheti a Kis karácsony sétány feldíszített
fáinak látványát. Advent további programjairól bõvebben
a 6. oldalon olvashat.

(Szerzõ: Boros Rita)

Közös lapcsánkázás

A nyíregyházi adventi forgatag egyik közkedvelt hagyománya, hogy az önkormányzat megvendégeli a városlakó-
kat egy frissen sült lapcsánkára. A csütörtök délutáni programra még kétszer lehet sorban állni idén: 14-én és 21-én,
délután háromtól. Elsõ alkalommal dr. Ulrich Attila alpolgármester is beállt a kínálók közé.

Motorral érkeztek

December 3-án, vasárnap motoros Mikulások érkeztek
a Kossuth térre. A pirosruhások szaloncukrot osztottak a
gyerekeknek, és fotózkodni is lehetett velük. A Nyír1Bikers
Motoros Alapítvány a jótékonysági felvonulással idén is
a nyíregyházi Jósa András kórház gyermekosztályán
fekvõ kis betegek ünnepét kívánta szebbé tenni.

December 2-án, szombaton ismét megrendezték
Nyíregyházán a hagyományos Mikulás-futást. Reggel
9 órától várták a családokat az Atlétikai Centrumba,
ahol több korosztályban futhattak a nevezõk. Számos
kiegészítõ program is várta a résztvevõket.

Mikulás-futás

A Kazinczy Ferenc Tagintézmény EarlyAct Clubja Mi-
kulás-futást rendezett az iskola körül december 6-án. A
club tagjai arra kérték tanulótársaikat, hogy vegyenek fel
mikulássapkát, és abban tartsanak velük. Az ötlet minden-
kinek nagyon tetszett, így alig várták, hogy egy kis moz-
gással tegyék emlékezetesebbé a Mikulás-várást. A fu-
táshoz kapcsolódott természetesen a Mikulás bácsi is...

Körülfutották
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Újabb elismerés a környezettudatosságért Nyíregyházának!
A Holnap Városáért Díj 2023 egyik díjazottja lett Nyír-

egyháza! A nemzeti fenntartható városdíj célja – mely a
City Hungary által alapított elismerés – olyan hazai és
nemzetközi modellek, tapasztalatok bemutatása, melyek
már eredményt hoztak, hisz közös érdek a magasabb
életminõség elérése. Örömmel jelentjük be, hogy 2023-
ban a Mozgásban a város kategória egyik díjazottja ön-
kormányzatunk lett! – közölte hivatalos közösségi olda-
lán dr. Kovács Ferenc polgármester.

A városvezetõ Facebook-posztjában részletezte, az
elismerést olyan programokért adományozzák, melyek
az embereket és közösségeket arra ösztönzik, hogy a fenn-
tartható utazási/szállítási formát használják a káros kör-
nyezeti hatás csökkentése érdekében, nem véletlen, hogy
nálunk a környezettudatos, kerékpárbarát programot emel-
ték ki.

Nemzeti fenntartható városdíj
2023-ban, a COVID után hirdették meg újra az elisme-

rést, melyre elõször a City Hungary Program részeként
2013-ban lehetett pályázni. Rövid idõ alatt rendkívül nép-
szerûvé vált a nemzeti fenntartható városdíj. A Holnap
Városáért Díj fõvédnöke 2013-tól dr. Réthelyi Miklós, az
UNESCO Magyar Nemzeti Bizottságának az elnöke, aki
egyben a pályázatokat bíráló bizottság elnökeként is ér-
tékelte a tevékenységeket.

„Ma cselekszünk a holnap városáért”
– Nyíregyháza ebben is élen jár, hiszen a megbecsü-

lést összességében olyan projektek miatt érdemeltük ki,
mint például a kerékpáros közlekedés fejlesztése, a zöld
város, vagy éppen a barnamezõs területek rehabilitáció-
ja. Mi a holnap városáért ma cselekszünk, folyamatosan!
– tette hozzá a bejegyzésben.

Nem mindegy, hol és hogyan élünk
Az elismerést  a Pályázatok és Projektmenedzsment

Referatúra kolléganõje vette át december 4-én, Budapes-

ten. Az eseményrõl kiadott sajtóközleményben úgy fo-
galmaznak: nem mindegy, hol és hogyan élünk. – Min-
den helyi közösségnek megvan a maga karaktere, ha tet-
szik, a maga egyénisége. Más-más természeti, gazdasá-
gi, kulturális, társadalmi adottsággal rendelkezve, más-
más módon, más-más formában, részben saját útjukat járva
válhatnak minél fenntarthatóbbá, minél élhetõbbé a te-
lepülések. Ehhez ösztönzõ erõ lehet, ha büszkék lehe-
tünk saját értékeinkre, munkáinkra. Erõsségeinkre épít-
kezve tudunk tovább fejlõdni. Ezért indult útjára a nem-
zeti városdíj, A Holnap Városáért Díj 2013-ban – idézte
fel Takács Júlia, a City Hungary alapító-ügyvezetõje.

Csordás Barbara vette át a város nevében a díjat
(képünkön jobbról)

Mozgásban a város
A Mozgásban a város kategória olyan programokat ér-

tékel, melyek az embereket és közösségeket arra ösztön-
zik, hogy a fenntartható utazási formát (kerékpáros forga-
lom, gyalogosközlekedés kulturált keretek között, új tech-
nológiai eszközök) használják, vagy a közlekedés és lo-
gisztika területén a forgalom csökkentését szolgálják. Cél:
csökkenteni a káros hatást a környezetre (CO2-kibocsá-
tás, por, zajártalom) és az ember egészségére.  Nyíregy-
háza városa a következõ tevékenységek miatt részesült
az elismerésben: kerékpáros közlekedés és fejlesztések,
Zöld város projekt, barnamezõs területek rehabilitációja,
amelyek hozzájárulnak a környezeti állapot javulásához,
klímatudatossági szemléletformáló kampányok és kerék-
páros rendezvények, leginnovatívabb regionális projekt,
elektromos eszközök biztosítása.

(Szerzõ: Tarczy Gyula)

Nyíregyházán már 80 kilométernyi hálózat szolgálja a
biztonságos kerékpáros közlekedést

A barnamezõs területek rehabilitációja keretében a
Tiszavasvári út másik oldalán is szabadidõpark született

a régi laktanya helyén

A Benczúr és Bessenyei terek környéke egy komplex
rekonstrukció révén vált rekreációs övezetté, ma már

Kulturális Negyedként emlegetjük
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Sorozatos félrevezetések a közösségi
médiában – és a tények

Az ellenzéki képviselõk által a közösségi médiában
megjelentetett posztok egyike a november 30-i közgyû-
lésen is téma volt. Dr. Podlovics Roland kért szót a Mo-
dern Városok Program nyíregyházi megvalósulását sze-
rinte elferdítõ bejegyzés miatt. Ebbõl kiindulva kérdez-
tük az alpolgármestert, aki több durva pontatlanságra,
félrevezetési kísérletre hívta fel a figyelmet.

Az egyik – amire a közgyûlésen is utalt az alpolgár-
mester – a Modern Városok Program nyíregyházi
eredményeit kétségbe vonó ellenzéki posztra
utalt. Dr. Podlovics Roland szerint az ellen-
zéki képviselõk a valós tényeket figyelmen
kívül hagyva fogalmaztak meg állításokat.
Szerinte sorra nem szavazzák meg a fej-
lesztéseket tartalmazó költségvetéseket, de
mindig azzal állnak elõ, hogy még mit nem
valósított meg a vezetés, ezért érdemes tisz-
tába tenni a dolgokat, mielõtt félrevezetnék
a közvéleményt.

Ígérgetés helyett cselekvés

– Nyíregyháza a nyertes megyeszékhelyek közé tarto-
zik a Modern Városok Program szempontjából. Nálunk

minden terv megvalósult, vagy az utolsó fázisában van.
Egy 74 milliárdos programról beszélünk, melynek 11 ki-
emelt eleme van, sorolom: a nyugati elkerülõ újabb üte-
me, a Nyíregyháza–Tokaj kerékpárút, a Mezõ-Bethlen cso-
mópont, a 41 CNG meghajtású busz, töltõállomás és te-
lephely, a Hunguest Hotel Sóstó, a Pangea Ökocentrum
és Szálloda, a Jégkorszak Interaktív Állatbemutató, az
Atlétikai Centrum megvalósítása, a Városi Stadion, a
Kállay-kúria fejlesztése és a Rózsakert Szabadtéri Szín-
pad teljes átalakítása. A program azonban a kapcsolódó
fejlesztésekkel elérte a százmilliárdos nagyságrendet.
Ilyen például a BUSZACSA felújítása, mely ma már

Continental Aréna, vagy a baloldali kép-
viselõk elvbarátai és elõdei által évtize-
dekig ígérgetett Városi Jégpálya és Városi
Uszoda – ezek szintén ebben az idõszak-
ban, kormányzati forrásból valósultak
meg, s befejezéséhez közelít a szocialis-
ta városvezetés által 40 évvel ezelõtt tor-
zóban hagyott nagykörút bezárása. A nyu-
gati elkerülõ elsõ szakaszát a jelenlegi vá-

rosvezetés már az elmúlt évtized-
ben megvalósította, amit a ko-

rábbi, baloldali városvezetés
leghamarabb 2025-re ígért.

Nyíregyháza
az élen

– Még az ellenzéki sajtó-
ban is elismerik, hogy Nyír-
egyháza élen van e tekin-
tetben is. Ugyanakkor szándékosan félre-
vezetésnek tekinthetõ az ellenzéki bejegy-
zésekben a vasútállomásnál tervezett, a kö-

zösségi közlekedés fejlesztését tartalmazó Intermodális
Csomópont, valamint a Tokaji úti aluljáró említése a
Modern Városok Programmal összefüggésben, mivel az
nem volt része a 2015-ben a kormányzat és önkormány-
zat között kötött megállapodásnak. Ezúton újra hangsú-

lyozzuk, mint korábban többször, továbbá a közgyûlé-
sen, hogy mindkettõnek zajlanak a tervezési munkála-
tai. Ezen felül a busztelephely második ütemének terve-
zési munkái is megkezdõdnek a Modern Városok Prog-
ram felülvizsgálatáról szóló kormányhatározat rendelke-
zései alapján.

Munkahelyteremtés és fejlesztések

A gazdaságfejlesztésért felelõs alpolgármester egy
másik hivatalos közösségi oldalon közzétett ellenzéki

Dr. Podlovics Roland
alpolgármester

A korábban évtizedekig ígérgetett Városi Jégpálya
szintén kormányzati forrásból valósult meg, a Modern

Városok Programmal párhuzamosan

témára is felhívta a figyelmet. Eszerint azt állítják Face-
book-bejegyzésekben, hogy ez a városvezetés 13 év alatt
képtelen volt olyan magas hozzáadott értékû munkahe-
lyet teremtõ céget idecsábítani, ami városunk és az itt
élõk anyagi fejlõdését, erõsödését segítené. – Ha csak a
Nyíregyházán mûködõ nemzetközi nagyvállalatokat néz-
zük – nem számolva az utóbbi másfél év bejelentéseivel
és a KKV-szektor fejlesztéseivel –, munkahelyteremtõ
beruházásokat hajtott végre az utóbbi tíz évben a Miche-
lin, a LEGO, a Sematic, a Dunapack, a Révész Csoport,
a ContiTech, a GOF Hungary, az Eissmann, a Hübner, a
Nyír-Lift sok száz új munkahelyet teremtve, nagyjából
200 milliárd forintnyi értéket fektetve a nyíregyházi gyá-
raikba – de ez csak egy rövid áttekintés, a teljesség igé-
nye nélkül. Ebbõl is látszik, hogy elégedettek a várossal
és hosszú távra terveznek itt.

Csak Nyíregyházán valósultak meg hotelek a Modern Városok Program részeként, ráadásul kettõ is, a Hunguest
Hotel Sóstó és a Pangea Ökocentrum

A LEGO is óriási fejlesztéseket hajtott végre az elmúlt
évtizedben

A nyugati elkerülõ több szakaszban készült el évekkel ezelõtt, most
már a folytatást tervezik

A zöldmobilitást segítõ és károsanyag-kibocsátást
csökkentõ, gázüzemû buszok is e program részeként

érkeztek Nyíregyházára

Óriási távlatok

– Azt is újra meg újra el kell mondani ezek szerint,
hogy dr. Kovács Ferenc polgármester már 2010-ben ez-
zel szerette volna kezdeni, de csõdközeli helyzet és le-
romlott infrastruktúra várta „örökségként”, így elõször a
várost kellett rendbe tenni. A városvezetésünk azon dol-
gozik, hogy a fiatalok maradjanak itthon vagy jöjjenek
haza, ennek jegyében jelentettük be a bõvülõ ipari park-
ban az elmúlt másfél esztendõben a sokezer új, minõségi
munkahelyet teremtõ fejlesztést. A záruló önkormányza-
ti ciklus fõ célkitûzése éppen a gazdaságfejlesztés, s
örömteli, hogy az elektromobilitási iparágban dolgozó dél-
koreai W-Scope és a német Boysen már építkezik, míg a
svéd Qvantum és a kínai Sunwoda elõkészíti a beruházá-
sokat, óriási távlatokat nyitva meg Nyíregyháza elõtt.
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Az elmúlt évekhez hasonlóan, idén is lehet igényelni
szociális tûzifát. 2023. december 4-tõl 2024. február 28-
ig Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkormányzata 5
mázsa fát oszt ki minden olyan hátrányos helyzetû, fõ-
ként bokortanyákon élõ rászorulónak, aki számára ne-
hézséget jelent a téli tüzelõ beszerzése. Stábunk az elsõ
napokban járt a városüzemeltetés erre kijelölt telephe-
lyén.

A tüzelõanyag igénylésének és kiosztásának koordi-
nációjáért a Nyíregyházi Család- és Gyermekjóléti Köz-
pont felel, együttmûködve a NYÍRVV Nonprofit Kft.-vel.
Az osztásnak kialakult rendje van.

A NYÍRVV telephelyén
– A rászorultak a NYÍRVV Nonprofit Kft. telephelyén,

a Tüzér utca 2-4. szám alatt vehetik át a szociális tûzifát
hétfõtõl csütörtökig 8-tól 13.30-ig, pénteken pedig 8-tól
12-ig. Kérjük, hogy pénteken csak azok jöjjenek, akik
valamilyen okból nem tudták elszállítani hétfõtõl csütör-
tökig – válaszolta kérdésünkre dr. Pazonyi Péter, a
NYÍRVV Nonprofit Kft. ügyvezetõje.

A gyermekjóléti központ koordinál

A támogatás iránti kérelmet a család- és gyermekjóléti
központ megvizsgálja, a jogosultságról az igénylõ lakó-
helyén végzett környezettanulmány alapján dönt. Az in-
tézmény munkatársai megbizonyosodnak arról, hogy a
kérelem benyújtójának valóban nem áll rendelkezésre
megfelelõ mennyiségû tûzifa a téli idõszakra, valamint
rendelkezik fatüzelésû fûtési lehetõséggel.

Tavaly 800 családnak segítettek

– A Nyíregyházi Család- és Gyermekjóléti Központ-
nak kell beadni az igényt a Körte utcán, õk megvizsgál-
ják a rászorultságot. Azért nekik, mert õk eleve kapcso-
latban vannak azokkal a családokkal, akik igényeltek
tûzifát, amennyiben egy új igénylõ jelentkezik, akkor
helyszíni szemlét tartanak, és bírálnak. Õk adják az idõ-
pontot is az igénylõ számára, hogy mikor jöhetnek a Tü-
zér utcai telephelyre elszállítani a tûzifát. Ennek egy

Megkezdõdött a szociális tûzifa osztása

nagyon jól kitaposott útja van már Nyíregyházán. Tavaly
közel nyolcszáz család kapott 5 mázsa tûzifát, az elsõ
kétszázötven család még brikettet is kapott mellé.

Nem helyettesíti az öngondoskodást

Az alpolgármester kifejtette, a szociális tûzifa nagy
segítség az arra rászorulóknak a téli hónapok átvészelé-
séhez, azonban nem helyettesíti az öngondoskodást, min-
denkinek magának kell biztosítania a téli tüzelõt. Hoz-
zátette, az önkormányzat, amely saját forrásból valósítja
meg a tûzifaosztást, minden jogos igényt ki tud elégíte-
ni, ugyanis elegendõ mennyiségû fa áll rendelkezésre.

Saját magának kell elszállítani

– Mindig képezünk egy jelentõs tartalékot tavasszal,
tehát nem lehet olyan eset, hogy bejön a nagy hideg feb-

ruárban vagy márciusban, és családok maradnak tûzifa
nélkül. Nagyon fontos, hogy mindenkinek magának kell
gondoskodni arról, hogy elszállítsa a fát. Egyedi esetek-
ben, idõs, tanyán élõ embereknek vagy éppen a Huszár-
telepre teherautóval kiszállítjuk, de mindenkinek saját
magának kell elszállítani a fát – fogalmazott Jászai Meny-
hért.

A korábban beadott kérelmeket már elbírál-
ták, így az osztás javában zajlik. Aki élni kíván a

lehetõséggel, az a család- és gyermekjóléti központ
telephelyein személyesen, vagy telefonon keresz-
tül adhatja le tûzifaigényét. A központ telephelye-

inek elérhetõségérõl az intézmény honlapján tá-
jékozódhatnak.

(Szerzõ: Boros Rita)
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Az országosnál is szigorúbb határértékek betartásában egyezett meg
a Sunwoda a nyíregyházi vezetéssel

Az iparáginál alacsonyabb kibocsátási határértékek is bizonyítják a kínai vállalat fenntartható törekvéseit

Nyíregyháza városvezetése és a Sunwoda Hungary
menedzsmentje közösen adtak hírt róla, hogy a 2023 jú-
liusában bejelentett beruházás az eddig nyilvánosságra
hozottakhoz képest tovább mérsékeli tervezett környe-
zeti lábnyomát. A korábban már említett megújuló ener-
gián alapuló termelésen, a 90 százalékban szürkevízbõl
fedezett vízfogyasztáson, a fokozott zajvédelmen, vala-
mint a városi monitoringrendszerhez való önkéntes csat-
lakozáson túl – elfogadva a városvezetés ezirányú kéré-
sét – az NMP-kibocsátást is az iparág nemzetközi átla-
gánál jelentõsen alacsonyabban tartja majd a vállalat –
kapta a tájékoztatást szerkesztõségünk.

A kínai Sunwoda cégcsoport elektromobilitási leány-
vállalataként funkcionáló Sunwoda Mobility Energy
Technology Co., Ltd. (SEVB) eddigi legmodernebb akku-
mulátorgyárát építi fel Nyíregyházán, a Déli Ipari Park
területén. A vállalatcsoport a fogyasztói elektronikát te-
kintve a világelsõk közé tartozik, leányvállalata pedig
az elektromos autók akkumulátorgyártói között a TOP
10-ben szerepel. A Sunwoda Kelet-Magyarország egyik
legnagyobb jövõbeli gazdasági szereplõjeként és mun-
káltatójaként érkezik Nyíregyházára.

A beruházás jelenlegi fázisában a gyár környezetvé-
delmi dokumentációjának összeállítása zajlik, amely
kapcsán már most kijelenthetõ: a Sunwoda a társadal-
mi felelõsségvállalás, a környezettudatos és transzpa-
rens mûködés iránti elkötelezettsége okán, az akkumu-
látorgyártási tevékenység során a vonatkozó jogszabá-
lyi elõírásoknál szigorúbb határértékeket vállal. Mind-
ezt azon technológiai megoldások alkalmazásával ter-
vezi elérni a vállalat, amelyeket az Európai Bizottság-
nak az ipari kibocsátásokról szóló 2010/75/EU európai
parlamenti és tanácsi irányelv szerinti, elérhetõ legjobb
technikákkal (BAT) kapcsolatos következtetéseket tar-
talmazó különbözõ végrehajtási határozatai írnak elõ.

Zöldmegoldások: energia, víz,
szennyvíz, zajcsökkentés

Az Európai Unió által meghatározott elektromobilitási
átállási folyamat részeként érkezik a Nyíregyházi Déli Ipa-
ri Parkba a Sunwoda, mely elektromos autókhoz készít majd

NMP: számottevõen alacsonyabb
határértékû kibocsátás!

„A folyamatos egyeztetések eredményeként újabb
szigorú emissziós keretrendszer alkalmazásában ju-
tottunk egyezségre a nyíregyházi városvezetéssel: az
akkumulátorgyártással összefüggésben gyakran em-
lített NMP (N-metil-2-pirrolidon) kibocsátására a vál-
lalt határérték az 1,0–1,8 mg/Nm3 közötti tartomány-
ban marad pontforrásonként. Ez az intervallum a nem-
zetközi gyakorlathoz mérten is rendkívül alacsony,
ezáltal jól mutatja a Sunwoda környezettudatos hoz-
záállását a nyíregyházi üzem kapcsán” – hangsúlyoz-
ta Joe Wang, a Sunwoda Hungary ügyvezetõje.

Csatlakozás a nyíregyházi önkormányzat
szigorú monitoring rendszeréhez

A nyíregyházi önkormányzat által – a hatósági ellen-
õrzési rendszer mellett – saját hatáskörben létrehozott,
rendkívül szigorú monitoring rendszerhez a Sunwoda szin-
tén önként csatlakozott. Így a talaj- és csapadékvízre,

ipari szereplõit. Jelenleg a régészeti feltárások, valamint
a kapcsolódó elõkészítõ munkálatok zajlanak a beruhá-
zó saját kockázatára, valamint ezzel párhuzamosan tör-
ténik a környezetvédelmi engedélyezési dokumentáció
összeállítása.

Társadalmi felelõsségvállalás és
helyi együttmûködések

A munkavállalókon túl a beszállítókkal való együtt-
mûködésre is számít a Sunwoda Nyíregyházán, hiszen a
kínai vállalat nem pusztán egymás mellett élésre, ha-
nem valódi partnerségre törekszik a helyiekkel. Kiemelt
cél az oktatási intézményekkel való együttmûködés, a
képzés minden szintjén. Emellett többéves társadalmi
felelõsségvállalási stratégia kialakításáról is döntött a
Sunwoda és Nyíregyháza, melyek olyan helyi közösségi
kezdeményezéseket érintenek, mint például a közterü-
let-fejlesztések, a megújuló energiára való átállás, a tö-
megsport, az oktatás, a környezet- és természetvédelem,
vagy a szociális és az állatok jóllétérõl gondoskodó prog-
ramok.

A TOP 10-ben, elismerten, kiemelten
áldozva a kutatásfejlesztésre

A Sunwoda cégcsoportról röviden: az 1997-ben
Sencsenben alapított vállalat dinamikusan növekszik;
több mint 42 000 alkalmazottal (köztük 2600 kutató-
mérnökkel) és az egyik legmagasabb K+F kiadással
rendelkezik a globális akkumulátorgyártók között. A
cég világelsõ a fogyasztói elektronikai akkumuláto-
rok területén, leányvállalata, az SEVB pedig a 10 leg-
nagyobb akkumulátorgyártó cég egyike, mely 2022-
ben elnyerte a Benchmark „Tier 1-es Autóipari Akku-
mulátor Gyártó” minõsítését is.

Közismert tény, hogy az Európai Unióban elsõren-
dû cél az emissziós kibocsátások drasztikus csökken-
tése, a zöldátállás felgyorsította az elektromobili-
tásban is a fejlesztéseket, jelentõs gyártók állnak át
tisztán elektromos jármûvek elõállítására. Az autók
„ lelkét” jelentõ akkumulátorok elõállításában – sok,
azóta az élesedõ versenyben óriási erõket megmoz-
gató országot megelõzve –, Magyarország jelentõs
pozíciót vív ki magának a technológiai versenyben,
százezreknek õrizve meg munkahelyét az autóipar-
ban, s tízezreknek újakat teremtve. A Sunwoda beru-
házása révén Nyíregyháza szintén felkerülhet az au-
tóipar globális térképére.

komplett akkumulátorokat. A gyár termelése a tervek sze-
rint megújuló energián fog majd alapulni, a vízfogyasztást
pedig 90 százalékban tisztított szennyvízbõl, továbbtisztí-
tás révén nyert szürkevízbõl tervezi a vállalat megoldani.
Ez azt jelenti, hogy a szürkevíz hálózat önkormányzat álta-
li kiépítését követõen a gyár vízfogyasztásának mintegy 90
százalékát ezen víz biztosítja majd. Ezzel egyidejûleg a
Sunwoda a gyártás során keletkezett szennyvizet üzemen
belül többlépéses tisztítási technológiával elõkezeli, majd
a 28/2004. (XII. 25.) KvVM rendelet által meghatározott ha-
tárértékeknél magasabb minõségben (tehát kisebb szennye-
zõanyag-tartalommal) engedi a csatornarendszerbe.

A zajterhelés csökkentése érdekében a berendezések
már a gyáron belül úgy lesznek elhelyezve, hogy azok
üzemelése a lehetõ legkisebb külsõ zajkibocsátással jár-
jon. Az esetleges hanghatások minimalizálására zajvédõ
falakat is telepít a vállalat, annak ellenére, hogy a gyár-
tócsarnokok hozzávetõlegesen másfél kilométerre lesz-
nek a legközelebbi lakott területtõl.

valamint a talaj- és levegõminõségre vonatkozó adatok
folyamatosan nyomon követhetõek lesznek a nyilvános-
ság számára, ezzel is elõsegítve a hiteles és transzparens
mûködést.

Elõkészítõ munkálatok

Az építkezés várhatóan jövõre indul, míg a gyártás a
tervek szerint 2025 legvégén kezdõdik, lítium-ion ener-
giaforrásokkal ellátva Nyíregyházáról a kontinens autó-
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Virtuális idõutazás
és adventi fények

Repülj vissza az 1900-as évek elejére és less be Nyír-
egyháza múltjába! – ismét virtuális idõutazásra hívja az
érdeklõdõket a Nyíregyházi Turisztikai Iroda.

 

Tavaly debütált a Nyíregyháza múltját bemutató VR-
film, amellyel a régi, nyüzsgõ belvárosi piaci életbe csöp-
penhetünk vissza. A filmben az 1900-as évek elején já-
runk, amikor még nem állt a Kossuth-szobor és a Takarék-
palota, viszont zöldség- és gyümölcsárusoktól volt han-
gos a tér, tejet, vajat, tojást kínáltak a kofák és a város-
háza elõtt gördült be a kisvonat.

A Nyíregyházi Turisztikai Iroda megbízásából készült
3 perces VR-film december 20-ig  minden szerdán 16.00–
17.00 óráig ingyenesen megtekinthetõ a Nyíregyházi Ma-
gyarok Nagyasszonya-társszékesegyházban.

A virtuális idõutazás elõtt érdemes a templom torony-
kilátójába is felkapaszkodni, ugyanis a kilátást ebben a
hónapban az adventi fények teszik még különlegesebbé.

Adventi Zsibvásár
A városüzemeltetõ cég Adventi Zsibvásárt szervez a

Jósavárosi Piacon.

A NYÍRVV Nonprofit Kft. lapunk megjelenése után még
két alkalommal, december 15-én és 22-én Adventi Zsib-
vásárt rendez a Jósavárosi Piacon. Mindkét pénteken olyan
rászoruló árusok fogják értékesíteni termékeiket, akiknek
nagyon nagy segítség lenne az ünnep elõtt a bevétel. A
cég azt kéri, karácsony elõtt látogassunk el minél töb-
ben, és amennyiben tehetjük, vásárlásainkkal támogas-
suk, hogy méltón készülhessenek õk is az ünnepre!

Újabb parkosítás
Elkészült a Zrínyi Ilona utcai sávház zöldfelületének

parkrekonstrukciója. A NYÍRVV Nonprofit Kft. a munká-
latok során közel 900 négyzetméter zöldfelületet újított
meg.

A városüzemeltetõ cég tájékoztatása szerint elbontottak
egy betonfalat, majd a területen talajcserét követõen fákat
és cserjéket ültettek, továbbá a füvesítés is megtörtént.

Új, szám szerint 6 darab hulladékgyûjtõ szelencét és 2
kerékpártárolót is kihelyeztek a megfelelõ környezet ki-
alakítása érdekében. Tavasszal pedig egy hangulatos kör-
pad teszi majd teljessé a felújított belvárosi részt. A cég
ugyanakkor közleményében megjegyezte, sajnálatos mó-
don a munkálatokat követõen az újonnan elkészített te-
rületrõl 4 cserjét gyökerestõl eltulajdonítottak ismeretle-
nek. Így ezúton is szeretnék felhívni a figyelmet, hogy
társaságuk minden évben városszépítõ akciókat hirdet a
lakosság számára, melyen fûmagot, cserjét, termõföldet,
valamint fát is lehet igényelni a lakókörnyezetük zöldí-
tése érdekében. „Óvjuk és zöldítsük együtt Nyíregyhá-
zát!” – zárták soraikat.
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Megyei Jogú Város Közgyûlése Szociális, Egészségügyi és Sport Bizottsága

TÁJÉKOZTATÓ
A BURSA HUNGARICA FELSÕOKTATÁSI ÖNKORMÁNYZATI

ÖSZTÖNDÍJPÁLYÁZAT 2024. ÉVI FORDULÓJÁRÓL
A pályázati regisztráció a Bursa Hungarica Elektronikus Pályázatkezelési és

Együttmûködési Rendszeren (a továbbiakban: EPER-Bursa Rendszer) keresztül tör-
tént a korábbi évek gyakorlatának megfelelõen.

Elektronikusan 83 db pályázat került rögzítésre az EPER-Bursa Rendszerben (77
db „A” típusú és 6 db „B” típusú pályázat), melybõl 72 db pályázat érkezett be
papír alapon (66 db „A” típusú és 6 db „B” típusú pályázat).

Nyíregyháza Megyei Jogú Város Közgyûlésének Szociális, Egészségügyi és Sport
Bizottsága a 117/2023. (XI. 28.) számú határozatával az alábbiak szerint döntött a
pályázatokról:

„A” típusú pályázatok:
– Az ösztöndíj 58 fõnek került megállapításra az alábbiak szerint:

Támogatási összeg Támogatott pályázók száma
13.500 Ft 11 fõ
12.500 Ft 1 fõ
11.500 Ft 3 fõ
10.500 Ft 2 fõ
9.500 Ft 5 fõ
8.500 Ft 3 fõ
7.500 Ft 2 fõ
5.500 Ft 5 fõ
4.000 Ft 26 fõ

– 2 db „ A” típusú pályázat került elutasításra.

Érvénytelen, bírálatból kizárt pályázatok száma 17 db, melyek oka a papír ala-
pon történõ benyújtás hiánya (11 db), vagy hiánypótlási kötelezettség elmulasztá-
sa miatt (6 db).

„B” típusú pályázatok:
– Az ösztöndíj 6 fõnek került megállapításra az alábbiak szerint:

Támogatási összeg Támogatott pályázók száma
7.500 Ft 1 fõ
4.000 Ft 5 fõ

– Elutasító vagy érvénytelen „B” típusú pályázat nem volt.

Második alkalommal rendezett robotika versenyt a
nyíregyházi Digitális Tudásközpont. A versenyre iskola-
típustól függetlenül, felsõ tagozatosok nevezhettek 2-3
fõs csapattal. Bármilyen vezérlõvel felszerelt robottal
lehetett indulni, ami teljesíteni tudja a kijelölt feladato-
kat. Múlt hét csütörtökön 20 csapat vetélkedett az or-
szág elsõként átadott tudásközpontjában.

A robotnak az elsõ szakaszon kõvel borított emelke-
dõn kell feljutnia a 2. pontig. Az oldalfal 50 mm magas,
a kõ 2–5 mm nagyságú, az emelkedõ hossza 1000 mm,
magassága 500 mm. Így szólt az egyik utasítás, melyet a
pálya alaprajzával együtt elõre megkaptak a diákok, a
sikeres felkészülés érdekében. Nyíregyházáról, Ibrányból,
Nyírbátorból és Debrecenbõl érkeztek a csapatok.

Beépült a tantervbe

– Iskolánk körülbelül 10 éve foglalkozik robotikával.
Alapítványi szinten kaptuk a LEGO készleteket, utána a
Tankerületi Központtól. Eleinte szakkör jelleggel foglal-
koztunk minden évfolyammal 5–8. osztályig. Körülbelül
négy éve beépült a tantervünkbe is, tehát dupla digitális
kultúra óra van bizonyos évfolyamokon. Külön hangsúlyt
fordítunk arra, hogy a robotikát, a programozást is beve-
gyük a tantervünkbe, hiszen kötelezõ. Ezt mi a LEGO
robotokkal szoktuk megoldani – mondta Szurdoki Ferenc,
az Ibrányi Árpád Fejedelem Általános Iskola tanára. A

Robotika verseny a Digitális Tudásközpontban

digitális kultúra tanára igen jó véleménnyel van tanítvá-
nyairól, akik tulajdonképpen a jövõ mérnökei, tervezõi.
– Teljesen otthonosan mozognak benne. Applikációval is
programozunk, programozási nyelvekkel. Nagy elõnyük
az angolnyelv-tudás. Ha kisebbek a gyerekek, akkor ábra-
szerû programozást, ikonos programozást használunk. Ah-
hoz nem is kell tudni olvasni, de ha megérti a logikáját,
könnyen el tudja sajátítani – folytatta a tanár úr.

Segíti a pályaorientációt
Mindig vannak meglepetések – mondta a központve-

zetõ, amikor a gyerekek kompetenciáiról kérdeztem. Kre-

atívak, és más nézõpontból közelítenek egy-egy témá-
hoz, problémához, mint a felnõttek. Igencsak tájéko-
zottak, hiszen érdeklõdnek a téma iránt, és nyilván idõt
szánnak rá. – A Digitális Tudásközpont célja, hogy az
informatikai, illetve a digitális tudást igénylõ szakmák
felé a pályaorientációt segítse. Nyújtson támogatást a
robotika, illetve a 3D tervezés, 3D nyomtatás, alkotó
pedagógia iránt érdeklõdõ gyerekek számára. A versenyt
is pontosan ennek a feladatnak az erõsítésére szervez-
zük, már második alkalommal. A megyébõl több tele-
pülésrõl is érkeznek olyan csapatok, olyan gyerekek,
olyan felkészítõk, akik érdeklõdnek a téma iránt, és itt
összemérhetik egymással a tudásukat, tapasztalatokat,
ötleteket tudnak egymástól szerezni. Ezt a mai versenyt
a felsõ tagozatos általános iskolások számára szervez-
tük, majd március végén lesz egy középiskolásoknak
szóló verseny, ott az eggyel magasabb korosztály is össze
tudja mérni a tudását – nyilatkozta Béres Edina, a Digi-
tális Tudásközpont vezetõje.

Délután elõzetes regisztráció után, szakköri ke-
retekben, felnõtt irányításával és segítségével tölt-
hetik az idõt tartalmasan a Digitális Tudásközpont-
ban. Örömmel fogadják iskolai csoportok jelentke-
zését is. Az intézmény a Rákóczi utca 5. szám alatt

mûködik.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)
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Minden év december 1-je a Jósa András Múzeum nap-
ja. Magyarország legrégibb közmûvelõdési és tudomá-
nyos intézménye fontos szerepet tölt be nemcsak a vá-
ros, hanem a vármegye kulturális életében is. Jósa And-
rás régész, antropológus és Szabolcs vármegye egykori
tiszti fõorvosa a mai múzeum névadója, nevét 1918-tól
viseli.

A jeles nap megemlékezéssel és koszorúzással kezdõ-
dött az Északi temetõben, ahol beszédet mondott dr. Szûcs
Attila, a szintén a kora polihisztorának tartott Jósa András
nevét viselõ oktatókórház fõigazgatója. Az ünneplés – a
fõépület felújítása miatt – a városházán folytatódott, ahol
átadták a 3 éve alapított Pro Museo díjat.

Csapatmunka a skanzené

Az elismerést az a munkatárs, múzeumi szervezeti egy-
ség vagy külsõs személy, támogató, szervezet, intézmény
kaphatja, aki a Jósa András Múzeum érdekében, annak

Ünnepelt a 155 éves Jósa András Múzeum
igazgatója, aki úgy fogalmazott, az elismerés erõt ad szá-
mára, hogy a szakmai munka jó úton halad, amin érde-
mes tovább haladni. Hozzátette, a díjat ugyan kollégái
szavazták meg neki, azonban a skanzen sikereihez õk is
hozzájárultak. – Nagyon megtisztelõ volt, hogy a kollégá-
im úgy gondolták, ez az év olyan termékeny volt számunk-
ra a néprajzi gyûjteményben, hogy megérdemeljük ezt a
díjat. Személy szerint én kapom, de ez a Sóstói Múzeum-
falu díja, hiszen ez csapat nélkül nem mûködik. A mun-
katársakkal együtt alkotjuk a programokat, végezzük a
kutatásokat. Óriási elismerés, hogy ennek látszata is van –
nyilatkozta Baloghné Szûcs Zsuzsanna.

Röntgenezi a múltat

Pro Museo díjat vehetett át Révész Ágnes, a Jósa And-
rás Tagkórház Radiológiai Osztályának vezetõ assziszten-
se is, aki szintén köszönetet mondott a szakmai munkát
végzõ kollégáinak. A vezetõ asszisztens munkatársaival
nem mindennapi munkát végez. Azokról a leletekrõl,
amelyeket ásatások során találnak a régészek, akár több
irányból is röntgenfelvételt készítenek, ezek alapján meg-
állapítják, hogy mi rejtõzik a talált leletben. – A betegfor-
galom zavarása nélkül szoktuk a vizsgálatokat megoldani
és egyeztetni, nem akkor, amikor vizsgálunk. A röntgent
követõen CD-re írjuk az adatokat a múzeumnak, amivel
õk utólagos kép „processinget” is tudnak végezni, akár
egy számítógépen is – mondta el Révész Ágnes.

Beszédes látogatói adatok

A Jósa András Múzeum mûemlék épülete felújítás elõtt
áll, ezért nem látogatható, ám a háttérben a szakmai mun-
ka nem állt meg. Dr. Rémiás Tibor, a Jósa András Múze-
um igazgatója kiemelte, büszke arra, hogy mindhárom
múzeumi egység minden dolgozója kiváló munkát vé-
gez, amit az intézmény sikerei is fémjeleznek. – A Sóstói
Múzeumfalu olyan eredményeket ért el, amit idáig még

soha. Százezer fõ fölött volt a látogatói létszáma, a mú-
zeumpedagógiai foglalkozások száma négyszázhatvan
volt, tizennégyezer fölötti diáksereg látogatta meg a skan-
zent. A Kállay Gyûjtemény látogatóinak száma húszezer
fölötti, a múzeumpedagógiai csoportok száma is kétszáz
fölött volt.

Együttmûködési megállapodást írt alá a Jósa András
Múzeum – Sóstói Múzeumfalu és Szabolcs-Szatmár-Bereg
Vármegye Önkormányzata december 4-én, a megyehá-
zán. Az intézmények közötti kapcsolat fõként az érték-
gyûjtõ és -õrzõ szerepet, a rendezvények szervezését,
valamint pályázatokban való együttmûködést foglalja
magába. Az aláíró felek remélik, hogy a jelenleg is fenn-
álló köteléket a megállapodás évtizedekre megerõsíti.

Értékek megõrzése és fenntartása, a vármegyei kincsek
bemutatása és népszerûsítése. Többek között ezek a leg-
fontosabb törekvései a Jósa András Múzeum – Sóstói Mú-
zeumfalu és Szabolcs-Szatmár-Bereg Vármegye Önkor-
mányzata közötti együttmûködésnek, melyet írásos for-
mában is megerõsítettek.

Széles körû együttmûködés
– Az együttmûködés széles, hangsúlyoznám a külön-

bözõ pályázati programokban való kapcsolatot, illetve
ezeknek a megvalósítását, melyekre már volt példa, és
minden olyan megjelenési lehetõséget, amely akár a mú-
zeumfalu programjaihoz, akár a vármegyei értéktár prog-
ramjaihoz kapcsolódik, legyen az vetélkedõ, kiállításon
való megjelenés – nyilatkozta Baracsi Endre, a vármegyei
közgyûlés alelnöke.

Összeforr a múltunk
Múltunk összeforr – mondta a sajtótájékoztatón

Baloghné Szûcs Zsuzsanna, a Sóstói Múzeumfalu igazga-

Megerõsítette kapcsolatát a múzeum és a vármegye

tója. Az egykori múzeumok igazgatóságának a jelenlegi
vármegye volt a fenntartója, egy évtizede már, hogy a fenn-
tartók a helyi önkormányzatok lettek. A vármegyével való
kapcsolat azonban nem szakadt meg, hiszen a Jósa And-
rás Múzeum és tagintézménye a szabolcs-szatmár-beregi
értékeit is begyûjti, feldolgozza.

Közös bemutatkozások

– Ez a szoros kapcsolat 2021-ben indult, a Covid idején
született egy hungarikum pályázat a Sóstói Múzeumfalu
tollából, amiben a vármegye is közremûködött. A megyei
értéktárral közösen adtunk be pályázatot, aminek jóvoltá-

ból a múzeumfaluban létrejöhetett egy kiállí-
tás, ami a megyei értékeket mutatja be. Ezt
évrõl évre fejlesztjük, illetve a bekerülõ új ér-
tékeket is bemutatjuk a látogatók számára, és
fontos, hogy közös programjaink is legyenek.
Idén a vármegyei értéktárral közösen mentünk
el az OMÉK kiállításra, illetve ha kérésük van,
megpróbáljuk teljesíteni és a vármegye részé-
rõl mi is kapunk lehetõségeket – emelte ki az
igazgató.

Értékmegõrzés,
kultúraközvetítés

– A múzeumok létrejöttükkor elsõdleges fel-
adatuknak tekintették, hogy értékmegõrzést
folytassanak a következõ generációk számá-

ra. Ha a régi korok kultúráját nézzük, a vármegyét és a
várost nem lehet elszakítani, és fordítva sem – hangsú-
lyozta dr. Ulrich Attila az eseményen, aki hozzátette: –
Fontos a jó együttmûködés a vármegyei önkormányzat-
tal, mert valamilyen szinten egymásnak szerves részei
vagyunk, a kultúrának mindenféleképpen. A skanzen egy
tágabb régió emlékeit és szokásjogát õrzi. Örülök, hogy
ezt a megállapodást megújítjuk, mivel a vármegyei érték-
tár gyakorta megjelenik a múzeumfaluban – fogalmazott.
Az intézmények egyik legfontosabb missziója a kultúra-
közvetítés. Az aláíró felek remélik, hogy a jelenleg is fenn-
álló kapcsolatot az együttmûködési megállapodás évtize-
dekre megerõsíti.

tevékenységével, szellemiségével, célkitûzéseivel kapcso-
latosan kiemelkedõ munkát végzett. Az idei év egyik díja-
zottja Baloghné Szûcs Zsuzsanna, a Sóstói Múzeumfalu

Restaurálás a háttérben

Emellett méltatta a restaurátorok páratlan munkáját is,
akik 20 ezer restaurálást és állagmegóvást végeztek. A
régészeti osztály 11 lelõhelyet tárt fel, a történeti osztály
pedig több 1000 mûtárgyat vásárolt vagy ajándékozott.
Dr. Ulrich Attila alpolgármester úgy fogalmazott, a 155
éves múzeum nemcsak a megõrzés és bemutatás szem-
pontjából, hanem önmagában véve is nagyon fontos sze-
repet tölt be a város kulturális életében, hiszen rengeteg
olyan mûtárgyat mutat be és gyûjt egybe, amit elõdjeink
itt hagytak, ezért az utókor számára van egy törzsfeladata
a megõrzés tekintetében. A múzeum napja a Jósa András
Múzeum és tagintézményei osztály- és csoportvezetõinek
éves beszámolóival zárult.

(Szerzõ: Boros Rita)

(Szerzõ: Kemecsei Fanni)



10 Oktatás2023. december 11.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Újabb 24 bölcsõdei férõhellyel gazdagodott a város
A Kicsik Vidám Háza Mini Bölcsõde ünnepélyes áta-

dóeseményét tartották december 4-én. A magánvállal-
kozás keretében megvalósított bõvítéssel újabb 24 böl-
csõdei férõhellyel gazdagodott a város, így segítve a szü-
lõket a munkaerõpiacra való visszatérésben. Nyíregyhá-
zán prioritást élveznek az óvoda- és bölcsõdefejlesztési
projektek, az elmúlt években mind a 9 önkormányzati
bölcsõde megújult, valamint két új is épült.

A Szeretethang Gyermekjóléti Közhasznú Egyesület
2009-ben kezdte el Nyíregyházán az alternatív gyermek-
jóléti alapellátást, kezdetben családi napköziként, majd
családi bölcsõdeként tevékenykedtek.

KiVi Ház
tását tudjuk végezni, 24 családnak vagyunk egy biztonsá-
gos bázisa – nyilatkozta Domokosné Petromán Andrea, a
Szeretethang Gyermekjóléti Közhasznú Egyesület elnöke.

A családoknak segít

A projekt nemcsak a gyermekeknek nyújt színvonalas
alapellátást, de a szülõket is segíti a munkaerõpiacra tör-
ténõ visszatérésben, emellett a beruházás új munkahely-
teremtéssel is jár. A megnyitón dr. Kovács Ferenc polgár-
mester elmondta, ezek a célok a városvezetés számára
kiemeltek. Hozzátette, Nyíregyházán az elkövetkezõ idõ-
szakban több ezer munkahely jön létre, melyekre most
kell felkészülni. Az elmúlt években mind a 9 önkormány-
zati bölcsõde megújult, valamint két új is épült.

A munkaerõt is támogatja

– Erre nagy szükség lesz azért, hogy segítsük a munkavál-
laló fiatalokat, családokat. De önmagában ez a város érdeke

– A Kicsik Vidám Háza Mini Bölcsõde – KiVi – 0-tól 3
éves korú gyermekek alapellátását végzi. A TOP-os pá-
lyázat jóvoltából intézményi kategóriába sikerült kerül-
nünk. 3 csoportszobával bõvültünk, 24 gyermek alapellá-

is, mert ha nem lesz elég munkaerõ, nem tudjuk ilyen formá-
ban is segíteni, hogy fejlesszük a bölcsõdéket, óvodákat, ak-
kor ez problémákat okozhat. Erre most kell gondolnunk, ezért
örülök, hogy a jelenleg folyamatban lévõ 2 bölcsõdefejlesz-

tésünknél már az eszközbeszerzés zajlik. Így 11 bölcsõdéje
lesz az önkormányzatnak, de bekapcsolódtak az egyházak
is, legutóbb a református bölcsõde, a Mustármag átadásán
voltam, és színesítik a palettát az ilyen magánvállalkozások
is, mint ez – emelte ki dr. Kovács Ferenc polgármester.

Telt házzal mûködik

Az ünnepségen elhangzott, a projekt a Szeretethang
Gyermekjóléti Közhasznú Egyesület elmúlt 15 évnyi mun-
kájának egyfajta megkoronázása. A beruházás szeptem-
ber végén zárult le, de szerették volna egy kiemelt ünnep-
körhöz kapcsolni a rendezvényt, így esett a választás az
adventi idõszakra. Az intézmény jelenleg 24 gyermek el-
látását biztosítja, azaz telt házzal mûködik.

(Szerzõ: Kemecsei Fanni)

Tanítsunk Magyarországért: segítik a hátrányos helyzetûeket
A Nyíregyházi Egyetemre látogatott és tartott elõadást

György László kormánybiztos. Öt évvel a Tanítsunk Ma-
gyarországért program bejelentése és négy évvel elindu-
lása után már több mint ezer egyetemista mentorál több
mint négyezer általános iskolást országszerte. A Nyíregy-
házi Egyetem 2019-ben csatlakozott a programhoz, je-
lenleg 36 mentora 9 iskolában több mint 200 tanulót tá-
mogat.

György László, a Tanítsunk Magyarországért koordi-
nációjának ellátásáért felelõs kormánybiztos elõadása
kezdetén megköszönte a hallgatóknak, hogy csatlakoz-
tak a programhoz, és elmondta, miért is van nagy szük-
ség rájuk.

Négyezer iskolást mentorálnak

– A Tanítsunk Magyarországért programnak az a vízió-
ja, hogy minden ma általános iskolás gyerek 2030-ra ren-
delkezik legalább szakmával, vagy hogyha a képességei
engedik, akkor továbbtanul, és aztán elhelyezkedik a
munkaerõpiacon és a jég hátán is megél. Képes eltartani
magát és a családját. Ez azért nagyon fontos, mert ahogy
a világon mindenhol, úgy Magyarországon is vannak olyan
települések, amelyek a munka és továbbtanulási lehetõ-
ségektõl távol esnek és az ezekrõl a településekrõl szár-
mazó gyerekek, ahogyan a világon máshol is, itt is 54 szá-
zalékban korai iskolaelhagyókká válnak. Tehát hiába vég-
zik el az általános iskolát, több mint a felük nem szerez
szakmát. Ez az, amiért arra kérünk egyetemistákat – most
már az országban huszonegy egyetem egyetemistáit, a

Nyíregyházi Egyetem az elsõ négy egyetem között csatla-
kozott –, hogy nagy testvérként foglalkozzanak a 6., 7., 8.
osztályos általános iskolásokkal – mondta el a gazdaság-
stratégiáért és szabályozásért felelõs kormánybiztos.
György László kiemelte, öt évvel a program bejelentése
és négy évvel elindulása után már több mint ezer egyete-
mista mentorál több mint négyezer általános iskolást or-
szágszerte. A cél, hogy elérjék a tízezres számot, mert ha
ez megtörténik, minden olyan gyereket elérnek az ország-
ban, akinek a program hathatós segítséget nyújthat – fûzte
hozzá.

Az elsõk között csatlakozott

A Nyíregyházi Egyetem 2019-ben, az elsõk között csat-
lakozott a programhoz. A Nyíregyházi Egyetemtõl jelen-
leg huszonnyolc, a Debreceni Egyetemtõl hat hallgató
vesz részt mentorként a Tanítsunk Magyarországért prog-
ramban, akik 9 iskolában pillanatnyilag több mint 200
tanulót támogatnak. Felkészítõ kurzust is tart az intéz-
mény, ezen most 46-an vesznek részt, 23 nappali és 23
levelezõ tagozatos hallgató, õk a következõ félévtõl tud-
nak csatlakozni a programhoz. – Az északkelet-magyar-
országi régió egy nagyon sajátos szociális helyzetû ré-
gió, a hátrányos helyzetû térségek meghatározó része ta-
lálható itt. Ezért nagyon fontos, hogy a felsõoktatás, a
Nyíregyházi Egyetem szerepet vállaljon a térség felemel-
kedésében – hangsúlyozta dr. Szabó György, a Nyíregy-
házi Egyetem rektora.

Megnyitni számukra a világot

– A program célja, hogy a hátrányos helyzetû települé-
sen élõ gyerekek felé megnyissuk egy picit a világot. Néz-
zenek szét, lássák, milyen továbbtanulási lehetõségeik
vannak, illetve milyen munkalehetõségek várják õket a
végzettségük megszerzése után. A mentoraink heti egy
alkalommal foglalkoznak velük, amikor a saját települé-
sükön, illetve megyeszerte, de akár Budapestre is elviszik
õket különbözõ múzeumokba, programokra, rendezvé-
nyekre, illetve vannak kötelezõen vállalatlátogatásaink,
illetve középiskolai látogatások – részletezte dr. Hollósi
Hajnalka, az egyetem intézetigazgatója, a program szak-
mai vezetõje.

(Szerzõ: Farkas Fanni)
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Idén is megjelent a TOP 100 kiadvány, mely a régió
gazdaságát és a legjelentõsebb vármegyei székhelyû gaz-
dálkodók teljesítményét mutatja be. Az ünnepélyes ese-
ményt múlt hét kedden tartották a Hotel Koronában.

16. alkalommal jelentette meg a TOP 100 kiadványt a
NAV vármegyei adó- és vámigazgatóság, a vármegyei
kereskedelmi és iparkamara, valamint a Kelet-Magyaror-
szág napilap. A kiadvány egy átfogó képet nyújt olvasói-
nak Szabolcs-Szatmár-Bereg gazdaságáról, a foglalkozta-
tottsági mutatókról, eredményekrõl. Az elsõ része a nettó
árbevétel-, az eredmény-, a létszám- és mérlegadatokkal
foglalkozik. A rangsor elsõ három helyén a Michelin, a
MasterGood és a LEGO szerepel. A második része tár-
gyalja a kiemelt vállalkozások vármegyei hozzájárulását,
a térség munkaerõ-piaci helyzetét, kitérve többek között
a munkabérekre. A TOP 100 Gazdasági Díjat ezúttal a
szakmai zsûri Madura Csabának, a Madura Csoport tulaj-
donosának ítélte oda (képünkön középen).

Így is jók a mutatók
– A Covid után azt hittük, lesz egy nyugodtabb év. Erre

kitört a háború mellettünk, és olyan dolgokkal szembe-
sültünk, amit eddig soha nem éltünk meg, gondoljunk a
vállalkozások számára tizenhatszoros energiaárakra. Ez-
zel párosult egy magas infláció, mely mindenkit érint, a
vásárlóerõ csökkenésével – mondta Pekó László, a keres-
kedelmi és iparkamara vármegyei elnöke. A nehéz hely-
zet menedzselése nem kis feladat, de már látjuk a fényt az

TOP 100: a vármegye kiemelt vállalkozásai

alagút végén – hangzott el a rendezvényen. A NAV adatai
alapján a 2022-es év a vármegyei cégeknek – kiemelten a
TOP 100 körének – eredményes volt, árbevételüket mint-
egy 30 százalékkal tudták növelni. Emellett nemcsak az
exportot sikerült növelniük, de a belföldi értékesítés mu-
tatói is pozitívak. – Változnak az adójogszabályok, illetve
a Nemzeti Adó- és Vámhivatal törekszik a gazdaság fehé-
rítésére. A kormány gazdaság- és adópolitikájának az áll
a centrumában, hogy nem az adók növelésével, hanem a
gazdaság fehérítésével kívánja növelni a bevételeket. Eb-
ben jelentõs eredményeket értünk el, az Európai Unió ál-
tal is mért és elismert áfarés az unióban is kiemelkedõen
alacsony, 4,4 százalékos volt, 2022-ben a régióban meg-
elõztük ezzel Szlovákiát, Romániát, Horvátországot, pél-
dául Romániában 30 százalék fölött van ez a mutató –
nyilatkozta dr. Kazsuk Attila, a NAV vármegyei adó- és
vámigazgatóság igazgatója.

A foglalkoztatottság kulcskérdés
Az eseményen elhangzott, a gazdasági növekedés egyik

fontos eleme a foglalkoztatottság kérdése, a munkanélkü-
liséget lassan felváltja a munkaerõhiány. 2010-ben Ma-
gyarország ebbõl a szempontból a 27. helyen állt, mára
már a 8.-ok vagyunk az unióban. – A pandémiát sikere-
sen kezelte a foglalkoztatáspolitika. Ezt nem minden tag-
ország mondhatja el magáról, hiszen számos uniós tagál-
lamban még most sem érte el a foglalkoztatási szint a Covid
elõtti helyzetet. Ha a magyar kormányzat nincs észnél és
azokat a gyors foglalkoztatáspolitikai eszközöket nem veti
be, akkor nagyjából 400 000 ember veszítette volna el a
munkahelyét. Szerencsére ezt sikerült elkerülni – hangsú-
lyozta dr. Czomba Sándor foglalkoztatáspolitikáért fele-
lõs államtitkár.

Fókuszban a szakképzett munkaerõ
Városunkban a demográfiai adatok jelentenek kihívást,

melyekre most kell gondolni. A kivándorlás mérséklése
érdekében a városvezetés olyan programokat hívott élet-
re, melyek által a fiatalok megtalálhatják számításaikat a
térségben, a beruházók pedig képzett munkaerõhöz jut-
hatnak. – A szakképzett munkaerõ biztosítása van a fó-
kuszban. Ami egyaránt érinti a már nálunk mûködõ sike-
res cégeket és a Nyíregyházi Ipari Parkban most beruhá-
zást folytató cégeket is, akik 2 év múlva kerülnek ebbe a
helyzetbe – emelte ki dr. Kovács Ferenc polgármester.

(Szerzõ: Kemecsei Fanni)
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Sam Holcroft Családi játszmák címû komédiája 2015-
ben a londoni Nemzeti Színház nagy sikere volt, késõbb
számos társulat is bemutatta. Minden bizonnyal nálunk
is megnevetteti majd a nézõket Rák Zoltán rendezésé-
ben, aki az egyik fõszereplõje is az elõadásnak. Olyan
formai elemei lesznek, amilyeneket még nem látott a nyír-
egyházi publikum.

A színdarab alaphelyzete egyszerû: családi ünnepre gyû-
lik össze a família, hazajön a két fiútestvér a szülõkhöz, s
hozzák magukkal saját családjukat. Ahogy ez lenni szo-
kott: frusztrációk, kényszerképzetek, rokonszenvek és el-
lenszenvek kerülnek felszínre, ahogy a különbözõ életfor-
mák és gondolkodásmódok egy asztalhoz kényszerülnek.

– Te rendezed és te vagy az egyik fõszereplõ. Mint ren-
dezõ, hogy tudod instruálni Rák Zoltánt, a színészt? Ne-
héz feladat?

– Aránylag könnyen instruálom, mert kedves és olykor
kíméletes vagyok önmagammal. (nevet) A próbafolyamat
mostani szakaszában egyelõre magamat kevéssé rende-
zem, inkább a többiekkel foglalkozom, de nagyjából tu-
dom, hogy ebben a térben hol fogok elhelyezkedni, és
mit csinálok. A felkészülési idõszakom fõleg arról szólt,
hogy a darab egészét tekintettem át és elemeztem. Mosta-
nában vannak olyan estéim, amikor szöveget tanulok,
akkor általában a magam dolgaival foglalkozom, és van-
nak olyanok, amikor a többiekével. Eleinte úgy gondol-
tam, hogy valakit beállítok magam helyett a próbán, hogy
lássam az én megjelenéseimet is, de végül erre nem volt
szükség, mert el tudtam képzelni, mikor hol leszek. A szín-
padon is úgy helyeztem el magam, hogy kicsit arrébb ál-
lok, így jobban látom színésztársaimat. Amikor nem va-
gyok színpadon – kevés ilyen helyzet van –, akkor egy-
szerûbb, mert olyankor mint rendezõ tudok mûködni, és
amikor közeledik a végszavam, színészként lépek be a
színpadra. Nem egyszerû helyzet, de megoldható.

– Áruljuk el az olvasónak: eredetileg csak szereplõ let-
tél volna, és más a rendezõ, de egy váratlan helyzet mi-
att alakult így. Nagy kihívás?

– Ha nem lett volna ilyen váratlan és sürgetõ a helyzet,
akkor nyilván nem vállaltam volna a kettõs feladatot. Vi-
szont a szükség törvényt bont, némi gondolkodási idõ után
igent mondtam a rendezésre – megköszönve a bizalmat.

Egy karácsonyi történet: Családi játszmák a Bárány Frigyes Stúdióban
Rák Zoltán rendezi és az egyik szerepet is alakítja Sam Holcroft nagysikerû, vidám és elgondolkodtató színdarabjában

Természetesen a kihívás is izgatott. Mivel a darab struktú-
rája adott, a szerzõ szinte minden helyzetre pontos inst-
rukciókat ad, mindemellett már rendeztem magam, bele-
vágtunk. Ritka az ennyire pontosan megírt darab, de azért
ilyen, mert különleges formája van, játék a játékban, mint
egy kvízmûsor, úgy kell elképzelni. Mindamellett, hogy
zajlik a cselekmény, a szereplõknek bizonyos szabályok
szerint kell viselkedniük, mint például Matthew csak úgy
hazudhat, ha ül, Carrie csak úgy viccelhet, ha áll, Sheena
pedig csak úgy ellenkezhet, ha iszik... Ezeket és a többi
instrukciókat a nézõk kivetítve látják az elõadás közben,
így válnak az elõadás részesévé – s akár titkok tudójává...
Ha eltérünk a szabályoktól, beáll a káosz.

– Ismerted ezt a színdarabot?
– Nem! Ezért is nem mondtam egybõl igent, elõbb elol-

vastam. És rájöttem, hogy nagyon tetszik, színészileg kü-
lönösen érdekel, elõször színészként kezdett beindulni a
fantáziám. Így tehát örültem, hogy nem volt más megol-
dás, játszanom is kell a Családi játszmákban, mert ezt nem
akartam elengedni.

– Elõny vagy hátrány, hogy sikerdarabot állítasz szín-
padra?

– Meglátjuk. Nyilván értem, mitõl sikerdarab. Nálunk
nem annyira divatos és megszokott ez a fajta színház. Ta-
lán Londonban igen, Amerikában biztosan. Azáltal, hogy
keveredik benne a színház és a kvízmûsor, a nézõ még
jobban érzi, hogy belekerül a játékba. Mert látja, milyen

instrukciókat kapnak a színészek, amiket teljesíteniük kell,
így számára nagyon izgalmas lesz, vajon hogy valósul meg.

– Témáját tekintve a Családi játszmák hasonló, mint az
Augusztus Oklahomában, vagy a Váratlan vendég vagy a
Teljesen idegenek? Családi dráma humorral vegyítve?

– Mind a három példa jó. Szerintem Sam Holcroft is-
merhette ezeket, de ha nem, akkor is el volt mélyülve ha-
sonló családi színdarabokban. A fiatal, de már több díjat
nyert írónõ dramaturgként is tevékenykedett korábban.

– Hogyan lehet meghatározni a mûfaját? Megnevezték
már vígjátékként, komédiaként, fekete komédiaként is.

– Tragikomédia. Még inkább családi dráma, amely során
ugyan sokat nevet a nézõ, miközben valószínûleg komo-
lyan elgondolkodik a látottakon, talán saját életével, viszo-
nyaival is összehasonlítja. Folyamatosan kapja a pofono-
kat, egyúttal jól szórakozik. Sokaknak ismerõs a helyzet:
elmegyünk egy családi vacsorára, eleinte nevetgélünk, jó a
harmónia, örülünk egymásnak, késõbb elõjönnek a prob-
lémák, a múltbeli sérelmek. Mindenki tud mindent a má-
sikról, ki-ki elõször a jobbik arcát mutatja, ez idõvel akár
idegesítõ is lehet. Mindenütt vannak meglepetések. A szín-
daraboknál az a jó, hogy sûrített életet látunk szélsõséges
helyzetekben. A Családi játszmák alapvetõen azért tetszik
nekem, s azért nagyon jó, mert a kvíz-betétek nélkül is
megállná a helyét. Így viszont talán szórakoztatóbb a kö-
zönség, s talán nehezebb a színészek számára.

– Közönségsiker lesz?
– Azon vagyunk! Bízom benne, hogy szeretni fogják!
– Sûrû a december a színházban. Neked premiered van

rendezõként és színészként is, korábban bemutatott elõ-
adásokban is színpadra lépsz.

– Igen, emellett elmaradt elõadásokat is pótolni kell
majd. A Családi játszmák mellett a Ma este megbukunk
és a Delila ad még számomra feladatot ebben az évben.

– Várhatóan hogy telnek az ünnepek?
– Azt nem tudom. Remélem jól. Úgy gondolom, lesz

idõ arra, hogy kitaláljuk. Ha a premier lemegy 15-én, ak-
kor már csak játszom... Mostanában nagyon számítok a
feleségemre, a Mikulás és a Jézuska segítségére. Én a fõ-
zésbõl szoktam kivenni a részem, nem kizárt, hogy kacsát
sütök (miként a színdarabban), és a karácsonyfa díszítésé-
bõl is részt vállalok.

(Szerzõ: Kováts Dénes)

Rák Zoltán a Ma este megbukunk címû darabban
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Ünnepi díszbe öltözött retró buszon fedezhetjük fel a kivilágított várost
Nyíregyházán az adventet különleges látványosság gaz-

dagítja: a lakosok és a városba látogatók karácsonyi dísz-
be öltözött retró busz fedélzetén fedezhetik fel a város
hangulatos utcáit. A jármû a téli szünet végéig áll az uta-
sok rendelkezésére.

A gyerekek nagy kedvence

December 5-én az óvodások vehették birtokba a jár-
mûvet. Az Orgonasíp Tagintézmény óvodásai szemmel
láthatóan nagyon élvezték az utazást, akiket nevelõiken
kívül a Mikulás és segítõi is elkísértek a nem mindennapi
utazásra. – Nagy örömmel és lelkesedéssel várták a gye-
rekek a lehetõséget, hogy õk is részt vehessenek a retró
buszos kiránduláson, és gyönyörködhessenek a feldíszí-
tett városban. Azt gondolom, az, hogy a polgármester, a
Mikulás és segítõi is velünk tartanak, külön öröm a gyere-
kek számára – mondta Horváth Judit, a Tündérkert Keleti
Óvoda Orgonasíp Tagintézmény intézményvezetõje.

Összefogás eredménye

A karácsonyi busz nemcsak egy közlekedési eszköz,
hanem valódi nosztalgia élmény is, amely közelebb hoz-
za a város lakóit, és ünnepi varázst csempész a min-
dennapokba. Az óvodásokkal utazó dr. Kovács Ferenc
polgármester elmondta, nagy élmény számára a feldí-
szített buszon utazni, különösen a gyerekek mikulás-
énekét hallva. Elismerõen beszélt a nyíregyházi szak-
szervezeti dolgozók és vállalkozók kezdeményezésé-
rõl, amelynek köszönhetõen a jármû ünnepi díszbe öl-
tözött. – Nagyon kedves, nagyon jó kezdeményezés, és
úgy látom, hogy nagyon népszerû is, tehát egyértelmû

A téli szünet végéig a város minden részét bejárja az a
23 éves Ikarus C80 típusú autóbusz, amelyet a Magyar
Köztisztviselõk, Közalkalmazottak és Közszolgálati Dol-
gozók Polgármesteri Hivatalban mûködõ alapszerveze-
tének tagjai a nyíregyházi vállalkozók támogatásával öl-
töztettek ünnepi díszbe.

a visszaigazolás, megérte – mondta el véleményét a pol-
gármester.

A külvárosba is ellátogat

A busz menetrend szerinti útvonalon közlekedik, heti 5 al-
kalommal és normál díjszabással vehetõ igénybe. Hétvégén,
ünnepnapokon és a téli szünetben a 8-as, a 11-es, a 20-as és
az 55-ös busz vonalát érinti majd. A külsõ városrészek iskolá-
ihoz is eljut, így a nyírszõlõsi, sóstóhegyi, orosi, rozsréti,
butykasori és kertvárosi diákok, ha szeretnének, közvetlen já-
rattal juthatnak el a belvárosi adventi forgatagba. A részletes
menetrend elérhetõ a nyiregyhaza.volanbusz.hu oldalon.

(Szerzõ: Boros Rita)
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Programok 2023. december 11. 15

Képviselõi
fogadóóra

Dr. Vinnai Gyõzõ
(Sz-Sz-B vármegye 2.
sz. vk. országgyûlési

képviselõje)
fogadóórát tart.

Idõpont: december 14.,
15.30–17.30-ig.

Helyszín: Luther u. 3.,
Választókerületi Iroda.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

A Burattino Bábszínház
programja

December 16., 16.00: Vitéz László mint
erdõkerülõ
December 17., 10.00: A fogtündér
December 22., 16.00: Álruhás Mikulás
December 23., 16.00: Álruhás Mikulás
December 27., 16.00: Makacska ka-
kaska
December 28., 16.00: Kukac gubanc
December 29., 16.00: Vitéz László cso-
daládája
December 30., 16.00: A fogtündér
December 31., 10.00: Tiszta buli

Helyszín: Korzó Bevásárlóközpont, „B”
épület 2. emeleti bábszínházterme.

Adventi zenés áhítat

December 17. 19.00 óra: „Örömet mon-
dok...” – Hajtmann Ildikó (ének) és Gál
Csaba (zongora) adventi mûsora.
December 24. 15.00 óra: Karácsonyi
misztériumjáték egyházközségünk fiatal-
jaival és népzenész tanárokkal.
A belépés ingyenes.
Helyszín: Nyíregyházi Magyarok Nagy-
asszonya-társszékesegyház.
○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Csontváry nyomában

A Bessenyei György Irodalmi és Mûve-
lõdési Társaság várja tagjait és minden ér-
deklõdõt évzáró rendezvényére, december
12-én 16.30-tól a Móricz Zsigmond könyv-
tár konferenciatermébe. Dr. Sipos László
zenés, vetítettképes vezetésével  járhatja be
a közönség a Szentföldet Csontváry Koszt-
ka Tivadar nyomában.
○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Lemezbemutató koncert

„HAMUBASÜLT” – Olajos Gábor le-
mezbemutató koncertje. Vendégmûvé-
szek: Lahocsinszky Ágnes, Havasi Csa-
ba, Tokárszky Máté.

Idõpont: december 15. 17.00 óra.
Helyszín: VOKE Vasutas Mûvelõdési

Ház és Könyvtár.

Várakozás és adventi
készülõdés

Programok: kántálás és betlehemezés,
szaloncukor-készítés, énektanulás és készü-
lõdés a kántálásra, polgári karácsonyi en-
teriõr, kézmûves tevékenységek, bábtán-
coltató betlehemes. Valamint: kézmûves
karácsonyi ajándékok, ötletek, forró italok,
zsíros deszka, kemencés bejgli, szörpök.

Idõpont: december 16. 14.00–18.00 óra
között. Helyszín: Sóstói Múzeumfalu.
○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

A hideg napok beköszöntével,
nemcsak nekünk, embereknek
kell készülni a télre, hanem hû-
séges háziállatainknak is. Eb-
ben a kritikus idõszakban
azonban ne felejtsük el azo-
kat az állatokat sem, ame-
lyek menhelyeken várják a
gondoskodást. Egy egy-
szerû lépéssel, állatele-
del-adományozással se-
gíthetünk rajtuk az elkö-
vetkezõ hónapokban.
Különösen fontos
odafigyelni az elede-
lek energiatartalmá-
ra, hiszen a megfele-
lõ táplálék hozzájárul
a téli bunda és szigetelõ
zsírréteg kialakulásához is.

Saját állatainkról felelõsségünk
gondoskodni, azonban a gazdát-
lan, menhelyi állatok ellátásáról
sem szabad megfeledkeznünk.

Sok jó szándékú ember segíti
az adakozást, amiben a Kurcz Bt.

tökéletes partner: alacsony,
egyedi árakkal, a megvásárolt
áru helyszínre való kiszállí-
tásával és saját adományo-
zó tevékenységével is se-
gíti a gazdátlan, menhe-
lyen élõ állatokat.

A Kurcz Bt. Váci
Mihály utcai boltjá-
ban nagy választék-
kal és több mint
20 éves tapaszta-
lattal várjuk ve-
võinket. A bolt a
Debreceni úti fe-
lüljáró felújítása

után már jól megközelít-
hetõ, az üzlet belsõ parko-

lóval is rendelkezik. Kollégáink
szaktanácsadással és rakodási se-
gítséggel várja minden kedves vá-
sárlóját!                                  (x)

Orosi Advent 2023

Az Orosért Közéleti Egyesület várja az
érdeklõdõket adventi programsorozatá-
ra.

December 16. 15.00 óra: ünnepi mé-
zeskalács-díszítés, virsli-kolbász, kenyér,
palacsinta.

December 23. 15.00 óra: ünnepi mû-
sor, karácsonyi versek, töltött káposzta.

Helyszín: Oros, Meggyes és Élet utca
elején lévõ közösségi tér.
○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Helytörténeti Esték
Szatmár szeretõ íródeákja – Luby Mar-
git élete és munkássága – a Luby Társa-
ság filmje. A vetítés után beszélgetés a
film alkotóival: dr. Borbély Balázs for-
gatókönyvíró, Kéry Péter operatõr-ren-
dezõ, dr. Kiss Kálmán szerkesztõ.
Idõpont: december 14. 16.30-tól.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és
Városi Könyvtár.

Váci-megemlékezés
A Váci Mihály Kulturális Központ és a
Váci Mihály Társaság Kulturális Egyesü-
let várja az érdeklõdõket a Váci Mihály
író-költõ születésének 99. évfordulója al-
kalmából tartandó ünnepi megemléke-
zésre.
Idõpont: december 15. 10.00 órától és
10.45-tõl. Helyszín: Váci Mihály Kultu-
rális Központ és koszorúzás Váci Mihály
szobránál (Bessenyei tér).

Nyíregyházi Lemezbörze
Használt és új lemezek eladása és cse-
réje.
Idõpont: december 16. 10.00–14.00 órá-
ig. Helyszín: Váci Mihály Kulturális Köz-
pont.

A hideg napokon gondoljunk az állatokra is!
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(Szerzõ: Ilyés Gábor helytörténész,
www.emlekjelek.hu)

NYÍREGYHÁZA MEGYEI JOGÚ VÁROS HIVATALOS LAPJA

Megjelenik a Város-Kép Nonprofit Kft. gondozásában

Felelôs kiadó: Város-Kép Nonprofit Kft.
Ügyvezetô: Zagyva Gyula

Fôszerkesztô: Tarczy Gyula
Felelôs szerkesztô: Földi Krisztina

Fotók: Szarka Lajos, Trifonov Éva
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„Labor ornat civem – A munka ékesíti a polgárt”
E latin mondással méltatta Pettkó-Szandtner Aladár

államtitkár Ruszinkó Jenõné munkásságát abból az al-
kalomból, hogy a 39. Erzsébet leánycserkészcsapat újon-
cai 1927. június 26-án fogadal-
mat tettek a Pacsirta utcai ár-
vaház udvarán. A hadiárva-
gondozás ügyét szívén viselõ
államtitkár jól ismerte az ország-
ban mûködõ árvaházakat. Több
alkalommal járt városunkban is,
és mindannyiszor méltatta Ru-
szinkónénak az árvaházért és
lakóiért tett igyekezetét.

Ruszinkó Jenõné Justh Emma-
ként látta meg a napvilágot
1882-ben. 1917-ben óvónõi ké-
pesítést szerzett, majd négy
évvel késõbb megbízták az akkor újjászervezett árva-
ház igazgatói teendõinek ellátásával. Az intézet 1922
szeptemberében nyitotta ki kapuit elsõ 13 növendéke
elõtt, és már decemberben egy Petõfinek szentelt em-
lékmûsorral léptek a nagyközönség elé, és vívták ki a
helyi társadalom rokonszenvét és áldozatkészségét. Az
igazgatónõ által összeállított és részben megírt mûsor
híre még Amerikába is eljutott, ahonnan adományok ér-
keztek az árvák javára, az elõadást pedig 1923 júniusá-
ban a Városi Színházban megismételték.

Vezetése alatt az árvaház évrõl évre bõvült, szépült
és egyre több árva befogadására vált alkalmassá. 1924
szeptemberében már 30 leány talált benne otthonra. Ön-

képzõköre és cserkészcsapata
több alkalommal vívta ki a
nagyközönség érdeklõdését,
szeretetét, a karácsonyi ünnepé-
lyeik pedig élményszámba men-
tek. A lányok a helyi középis-
kolákat látogatták, többen közü-
lük tovább tanultak, a maradók-
nak pedig fehérnemû- és felsõ-
ruhavarrás képzését szervezte
meg, hogy az életbe kikerülve
legyen mibõl keresetük.

Ruszinkóné 1931-ben még
megírta az intézet 10 éves tör-

ténetét, azonban a felsõbb hatóságok takarékossági okok-
ból a bezárásáról döntöttek. Az árvák Emmi nénije „meg-
rendülten fogadta annak az intézménynek bezárását,
amellyel szíve, lelke összeforrt”. A záróünnepet követõ-
en idegösszeroppanást kapott és a debreceni klinikán
agyvérzésben hunyt el 1931. június 30-án. Az Északi
temetõbe temették, azonban síremlékét már hiába ke-
ressük, sírhelyét felszámolták.


